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Luka Oman, predsjednik Prijatelja životinja, govori o akcijama, uspjesima i budućim izazovima udruge koja djeluje od 2001. godine

Kada smo prije 20 godina osnovali udrugu, u Hrvatskoj je bilo dopušteno uzgajati i ubijati životinje radi krzna, a napuštene životinje usmrćivale su se u skloništima. Tigrovi i lavovi skakali su kroz obruče i zazirali od udarca bičeva u cirkuskim predstavama, nije bilo označavanja pasa mikročipom, a za riječi ‘vegan’ ili ‘veganstvo’ gotovo nitko nije niti čuo. Danas nam je nezamislivo uopće pojmiti da su se neke od navedenih praksi odvijale još u prošlom desetljeću”, stoji na službenoj stanici Udruge Prijatelji životinja koja je prije nekoliko dana obilježila 20 godina postojanja. Tim povodom Zagreb News je razgovarao s Lukom Omanom, predsjednikom udruge.

Najprije je istaknuo kako je zadovoljan postignućima, ali i kako su u udruzi orijentirani na budućnost i žele potaknuti pozitivne promjene. “Želimo stvoriti konkretne promjene koje će osjetiti i životinje i ljudi jer odnos prema životinjama izravno je povezan i s našom dobrobiti i održivosti. Uspjehe i planove dijelimo sa svima koji nas prate i podržavaju na bilo koji način te vjeruju u naš neprofitni rad za opće dobro. Da smo otpočetka razmišljali samo o uspjehu, vjerojatno bismo odustali, no razmišljali smo o onima za koje se borimo. Entuzijazam te iskren i uporan pristup pun požrtvovnosti isplatili su se, a vjerujemo da će tako biti i u budućnosti. Svima smo zahvalni na podršci koja nije uvijek bila velika jer iznosimo informacije o realnoj situaciju i što je potrebno napraviti da bi došlo do konkretne promjene, a to mnogi ne žele čuti”, ispričao je Oman za Zagreb News.

Prisjetio se jednog od prvih uspjeha, a to je bila zabrana uzgoja životinja za krzno kao i uvoz krzna. Istaknuo je kako je svijest ljudi o nužnosti uvođenja te zabrane bila od početaka velika. Dodao je kako su ankete su još 2006. pokazivale da velika većina građana, uključujući stručnjake veterinarske struke, kao i političare, podržava zabranu. “Glavna prepreka bili su profitni interesi i bešćutnost maloga broja uzgajivača. Zabrana uzgoja životinja za krzno rezultat je naše uporne desetljetne borbe i, konačno, uspjeh cijele Hrvatske. Uvoz tuljanova krzna Hrvatska je zabranila prije Europske unije i to pokazuje da ne trebamo samo pratiti druge, već stremiti da budemo bolji, napredniji, da ne prepisujemo zakonske odredbe, već stvaramo vlastite koje će drugi kopirati. Dobro je biti prvi kada je riječ o napretku”, rekao je Oman.

Prijatelji životinja izborili su se za mnoge zakonske propise za dobrobit životinja. Tako su se između ostalog izborili za zabranu držanja pasa na lancu u Zagrebu, kao i na uvođenje kaznenog zakona za ubijanje i mučenje životinja u cijeloj Hrvatskoj. Oman tvrdi da kada se radi i o odredbama koje podržava velika većina građana, nije lako do njih doći jer nailaze na velik broj prepreka, nezainteresiranost, birokraciju… “Želimo na državnoj razini zabranu držanja pasa trajno vezanih, i to čim prije jer oni koji žive na lancu ne mogu čekati. Napuštanje životinja zaista ima sve elemente kaznenog djela i želimo da se takav čin tako i tretira, da uđe u Kazneni zakon, uz mučenje i ubijanje životinja. Pozivamo sve da na www.prijatelji-zivotinja.hr potpišu peticiju koju smo pokrenuli i da je dijele”, istaknuo je Oman. Dodao je kako smatra da je zakonska regulativa najbolja edukacija. Jer kada je nešto zabranjeno, tvrdi, i za to su propisane prekršajne ili kaznene odredbe, to će se prihvatiti kao neprihvatljivo ponašanje u društvu.

Inicijativa za mikročipiranjem pasa došla je od Prijatelja životinja. Međutim, mnogi vlasnici pasa još uvijek se toga ne pridržavaju pa je broj napuštenih životinja i danas značajan u Hrvatskoj. Oman smatra da tu nedostaje zakonskih propisa, kontrole i kažnjavanja. “Zalažemo se i da se zakonski rok za obavezno mikročipiranje pasa smanji sa sadašnjih 90 na 60 dana od dana rođenja psa kako bi se smanjio broj napuštenih životinja zbog neodgovornosti građana i financijski troškovi lokalnih zajednica za njihovo zbrinjavanje”, naglasio je Oman.

Prijatelji životinja od svojeg početka promoviraju veganski način života, a Oman tvrdi da je veganstvo izravno povezano sa zaštitom životinja. Svjestan je da nije lako mijenjati navike ljudi i da stoga nastoje pružiti što više informacija ne samo o tome koliko životinje pate zbog mesa, mlijeka i jaja već i o tome koliko navika jedenja namirnica životinjskog podrijetla šteti ljudskom zdravlju i okolišu. “Naglašavamo da je upravo veganska prehrana bitna za zaustavljanje klimatskih promjena i održivost na planetu. Vegana je više nego ikad, ali i sve više ljudi koji, iako još nisu vegani, biraju veganske proizvode i jela, koji su namijenjeni svima, a ne samo veganima. Zato svatko može učiniti dobar izbor prilikom kupovine ili odabira jela i tako krenuti u dobrom smjeru. Sve popularniji nam je i Vege izazov, koji se nalazi na www.veganopolis.net, na koji se svakodnevno predbilježuju mnogi zainteresirani za 30-dnevno dobivanje informacija o veganskoj prehrani i veganstvu. Znanje je moć i daje nam mogućnost informiranog izbora. Svi su dobrodošli da nam se pridruže i svi su nam važni”, ispričao je Oman.

Na kraju je istaknuo i neke od budućih akcija Prijatelja životinja. Rekao je kako će nastojati skrenuti pozornost na važnost zaštite iznimno ugroženih mora i riba u njima, zabraniti cirkuse sa svim životinjama te držanje tigrova i drugih divljih zvijeri u privatnom zatočeništvu, transformirati zoološke vrtove, približiti ljudima biljno meso, sireve i mlijeka kao odlične proizvode i mnogo toga drugoga. “Puno je planova, no oni ovise i o financijskim mogućnostima. Osim podrškom volontiranjem ili potpisivanjem peticija, i uplatom simboličkih 20 kuna za 20 godina pomažete nam u ostvarenju daljnjih zajedničkih uspjeha i u borbi za pravedniji svijet. Budite uz nas i dio nas, budite dio pozitivnih promjena”, ispričao je Oman.

Preuzeto s nacional.hr

Autor: Aleksandar Stajčić
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Udruga Prijatelji životinja neprofitna je nevladina udruga, osnovana 2001. godine s ciljem promoviranja zaštite i prava životinja te vegetarijanstva, odnosno veganstva, kao etički, ekološki i zdravstveno prihvatljivog životnog stila.

Udruga je članica EVU,
Eurogroup for Animals, ECEAE, IAFC i OIPA.







Prijatelji životinja, Jurišićeva 25, 10000 Zagreb

Radno vrijeme ureda: od pon. do pet. od 10 - 16h,

a izvan radnog vremena po dogovoru

(molimo da svoj dolazak najavite).

E-mail i ostali kontakti
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